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 ( السلاميالشيخ عيسى محمد سلمان نامس حمد )   دكتورال :  الكاملالاسم 

 الإسلاميةشريعة ال دكتوراه فلسفة فيالتخصص العام :  

 فقه مقارن    التخصص الدقيق :

 الشهادات الحاصل عليها : 

 9112 ( / جامعة بغداد فقه مقارن ) دقيق تخصص / دكتوراه فلسفة في الشريعة  .1
 9112 ( / جامعة بغداد فقه مقارن ) دقيق تخصص / ماجستير شريعة  .9
 9113 – 9119بكالوريوس علوم إسلامية / جامعة بغداد  .3

 :  للطلبة اه  س  ر  لمواد التي د  ا

 عبادات قهف .1
 فقه معاملات .9
 انون الأحوال الشخصية العراقيق .3
 أصول الفقه   .4
 المدخل لدراسة الشريعة الإسلامية .2
 أصول الدين .6
 الأديانعلم  .7
 منهج بحث .8
 نحو ابن عقيل  .2

 صرف .11
 لاغة ب .11

 

 



 : الاشراف ومناقشة بحوث طلبة المرحلة الرابعة 

 شرف وناقش الكثير من بحوث التخرج لطلبة المرحلة الرابعة.أ
 

  والمؤتمرات:وورش العمل ، ، الندوات 
قام ندوة علمية بعنوان : ) جائحة كورونا وأثرها على التعاملات العقدية في الشريعة الإسلامية والقانون أ .1

 .العراقي(المدني 
ظرة في بعض ــــــ نورشة عمل بعنوان ) التقديم والتقريض والتعليق للتحقيقات والدراسات الشرعية أقام  .9

 الحاصلة فيها وسبل إصلاحها ( . الإخفاقات
 .مشتركة على ترشيد استغلال الموارد المائية (  الإسلامورشة عمل بعنوان ) حث أقام  .3
 الإجتهاد وأثره في فقه النوازل ( مشتركة . بعنوان ) ندوةأقام  .4
تاب الشفا في ضوء ك ندوة بعنوان ) التعريف بحقوق النبي صلى الله عليه وآله وصحبه وسلمأقام  .2

 ( مشتركة. بتعريف حقوق المصطفى للقاضي عياض
 عمل بعنوان ) إيفاد التدريسين خارج العراق ( مشتركة.ورشة أقام  .6

 

  في جامعات مختلفة وقدم أبحاث فيها وكان من أبرزها ما يأتياشترك في عدد من المؤتمرات : 
جلة مالبحث منشور في  الوعي المجتمعي الديني بيان وتحليل لاسباب القصور فيه ومصادرها .. 1 -

  .في كلية العلوم الإسلامية جامعة بغدادالمؤتمر 
تطوير الدراسات الشرعية بطريقة التكامل مع الدراسات القانونية ) قسم الشريعة والقانون الجامعة  .9

 معة بغداد. جا الإسلاميةملقى في مؤتمر في كلية العلوم  الإسلامية غزة أنموذجا(.
ة كلية منشور في مجلالبحث /  مشترك  ) التراث الفقهي الإسلامي وسبل الإفادة منه عند الفقهاء(. .3

 التراث الجامعة.
منهج البحث عن الحقيقة بين العلماء المسلمين والغربيين ، في رؤى الأستاذ الدكتور )محمد سعيد  .4

جلة كلية البحث منشور في م. في كتابه ) كبرى اليقينيات الكونية ( –رحمه الله  -رمضان البوطي( 
 التراث الجامعة.

 
 



 حوث منشورة :ب 
 (ببلوغرافيا الكتب )الفقهية( المتوافرة في قسم المراجع في المكتبة المركزية في الجامعة المستنصرية) .1

 جامعة بغداد ./  الإسلاميةمنشور في مجلة كلية العلوم 
هــ )رضي الله عنه(( في مسائل من )أحكام الوضوء( من 121آراء )الإمام أبي حنيفة النعمان ت) .9

(.  هــ )رحمه الله(182باب )الوضوء( من كتاب )الآثار( للإمام )محمد بن الحسن الشيباني( ت 
  جامعة بغداد. الإسلاميةالبحث منشور في كلية العلوم 

 

 المؤلفة :الكتب من 

صار بدار إ –( / مطبوع (  الحجة المرضية شرح نظم المنطقية نظم المنطقية وشرحها المسمى بــ )) .1
 .في علم المنطق الشرعي نظم علمي وشرحهوهو    مشترك   ناشرون الأردن.

مطبوع  .ن والتصوف في الشريعة الإسلامية مدخل ـــــ شيوخه ومصادر فقههم ـــــ تتمات (علم الإحسا)  .9
 في دار العصماء دمشق ـــــ الإمارات.

 
In the name of God, the most gracious, the most merciful 

 

  c.v 

 

 

Full name: Dr. Muhammad Salman Names Hamad Sheikh Issa 

Al-Salami 

General Specialization: PhD in Islamic Law 

Specialization: Comparative Jurisprudence 

Certificates Obtained: 

1 . PhD in Sharia / Specialization (Comparative Jurisprudence) / University of 

Baghdad 2019 

2 . Master of Sharia / Specialization (Comparative Jurisprudence) / University of 

Baghdad 2015 

 



3. Bachelor of Islamic Sciences / University of Baghdad 2012 – 2013 

 

Subjects Taught to Students: 

1 . Jurisprudence of Worship 

2 . Jurisprudence of Transactions 

3 . Iraqi Personal Status Law 

4 . Fundamentals of Jurisprudence 

5 . Introduction to the Study of Islamic Law 

6 . Fundamentals of Religion 

7 . Religious Studies 

8 . Research Methodology 

9 . Ibn Aqil Grammar 

11 . Morphology 

11 . Rhetoric 

 

 •Supervision and Discussion of Fourth-Year Students' Research: 

Supervised and discussed many graduation researches for fourth-year students. 

 •Seminars, workshops, and conferences: 

1 . Held a scientific seminar entitled: (The Corona pandemic and its impact on 

contractual transactions in Islamic law and Iraqi civil law). 

2 . Held a workshop entitled (Presentation, praise, and commentary on 

investigations and legal studies - a look at some of the failures that have occurred 

in them and ways to reform them). 

3 . Held a workshop entitled (Islam urges the rationalization of the exploitation of 

water resources) jointly. 

4 . Held a seminar entitled (Ijtihad and its impact on the jurisprudence of new 

issues) jointly. 



5 . Held a seminar entitled (Defining the rights of the Prophet, may God bless him 

and his family and companions, in light of the book Al-Shifa bi-Ta'rif Huquq al-

Mustafa by Judge Iyad) jointly. 

6 . Held a workshop entitled (Sending teachers outside Iraq) jointly. 

 

 •He participated in a number of conferences in different universities and 

presented research in them, the most prominent of which were the following: 

- 1 . Religious community awareness, a statement and analysis of the reasons for 

its shortcomings and their sources. The research is published in the conference 

journal of the College of Islamic Sciences, University of Baghdad. 

2 . Developing Sharia studies in an integrated manner with legal studies 

(Department of Sharia and Law, Islamic University of Gaza as a model). Presented 

at a conference at the College of Islamic Sciences, University of Baghdad. 

3 . (Islamic jurisprudence heritage and ways to benefit from it among jurists). Joint 

/ The research is published in the Journal of the College of Heritage, University of 

Baghdad. 

4 . The methodology of searching for the truth between Muslim and Western 

scholars, in the visions of Professor Dr. (Muhammad Saeed Ramadan Al-Bouti) - 

may God have mercy on him - in his book (The Greatest Universal Certainties). 

The research is published in the Journal of the College of Heritage, University of 

Baghdad. 

 

 •Published research: 

1 . (Bibliography of (jurisprudential) books available in the References Department 

in the Central Library at Al-Mustansiriya University) published in the Journal of 

the College of Islamic Sciences / University of Baghdad. 

2 . (Opinions (of Imam Abu Hanifa al-Nu'man d. 150 AH (may Allah be pleased 

with him)) on issues of (the rulings of ablution) from the chapter (ablution) of the 

book (al-Athar) by Imam (Muhammad bin al-Hasan al-Shaibani) d. 189 AH (may 

Allah have mercy on him)). The research is published in the College of Islamic 

Sciences, University of Baghdad. 

 

 



From the books authored: 

1 . (The System of Logic and its Explanation called (The Satisfactory Argument, 

Explanation of the System of Logic)) / Printed - Dar Ibsar Publishers, Jordan. Joint, 

which is a scientific system and its explanation in the science of legal logic. 

2. (The Science of Ihsan and Sufism in Islamic Law, Introduction - Its Sheikhs and 

Sources of Their Jurisprudence - Conclusions). Printed in Dar al-Asmaa, 

Damascus - Emirates. 


